
Schager Courant, 1920-01-24

Ingezonden: door Zuivelconsulent Dr. L. T. C. Schey

Over: De Nieuwe Bond van Zuivelfabrieken.1

Er is een nieuwe Bond van Zuivelfabrieken in wording. Hetgeen men al geruimen tijd, vrees-
de, is geschied; de organisatie der coöperatief werkende zuivelfabrieken in Noordholland, met 
moeite sinds 1906 opgebouwd, en vooral tijdens de crisisjaren numeriek sterker, doch wat so-
liditeit betreft, zwakker geworden door de toetreding van leden, enkel om motieven van direct 
waarneembaar eigenbelang, heeft ,bij het begin van het jaar 35 leden verloren. 

Die uittocht in massa is niet om één en dezelfde reden geschied. De motie van de zuivelfa-
briek te Opmeér en het daarna genomen besluit om de fabrieken, werkende als Naamlooze 
Vennootschap, alleen toe te laten, wanneer het coöperatieve, beginsel in ze  kere mate   aanwe-
zig was, de eisch was niet: zuiver coöperatief, zooals de leider van den nieuwen Bond zich in 
zijn openingsrede uitdrukt - is voor enkele, tegen wie de maatregel bepaald gericht was, onge-
twijfeld de aansporing geweest om direct te bedanken omdat de toestand in het jaar van uitstel 
toch niet zou veranderen.

Maar verschillende zijn uitgetreden, hoewel de genomen beslissing haar niet trof. Het hart van 
den N.-H. boer klopt nog niet warm voor organisatie en wanneer dan de uitgaven voor den 
Bond stijgen en geen directe tastbare voordeelen daarvoor worden genoten, dan is er weinig 
voor noodig om een meerderheid te vinden voor een voorstel om te bedenken. Daarbij komt 
nog, dat sommige in den waan gebracht werden, dat het bestuur van den Bond teveel ging in 
de richting der groots fabrieken, het, geen ik absoluut ontken. De belangen van de kleine wer-
den even goed gediend als die van de groote en van de vele, die daar tusschen vallen.

Beweringen, b.v. als zou de invoering der kaascon  trole   het nevendoel hebben de kleine fabrie-
ken het bestaan moeilijk te maken, zijn al ,te dwaas. En toen de weipasteurisatie voora1 de 
eenvoudig ingerichte fabrieken onoverkomelijke moeilijkheden dreigde te bezorgen, heeft het 
bestuur deze met goed gevolg langs ordelijken weg weten af te wenden.
Ook werkten persoonlijke kwesties verlammend en ondermijnend, Kortom, er ontstond een 
groep van ontevredenen met den gang van zaken en in plaats van mede te werken aan het tot 
stand brengen van verbetering in den Bond (welke ik ook noodig acht) hebben zij hem verla-
ten om te trachten een nieuwen Bond te vormen.

Met groote belangstelling zag ik de bekendmaking van het werkprogram van de nieuwe orga-
nisatie tegemoet; de verslagen in de Alkmaarsche en Schager courant hebben mij zeer teleur-
gesteld. Geen opbouwen, doch afbreken en critiseeren schijnen den grondslag te zullen vor-
men. In de eerste plaats moet de kaascontrole, worden bestormd, ,die voor het oogenblik een 
zwak punt heeft, n.l. de onverwachte technische moeilijkheden bij het aanbrengen der merken 
op Edammers, doch die overwonnen moeten en zullen worden.

De leiders van den nieuwen Bond lieten zich bij hun actie om de kaascontrole van de baan te 
krijgen, voorlichten door den kaashandelaar Grondtsma, die daarbij wel wil helpen. De heer 
Kay zag het wel goed in,toen hij van het plan van den voorzitter, éénzijdige voorlichting der 
zaak vreesde.
1 Een deel van de ‘Oude’ zuivelbond in N-Holland had zich afgesplitst en ging als de „nieuwe Bond van Zui-

velfabrieken verder meer hier over in de MAP-Zuivelbonden-Noord-Holland

Heruitgave www.Zuivelhistorienederland.nl                                                                                                   versie 2013-04-161

http://www.Zuivelhistorienederland.nl/
http://www.zuivelhistorienederland.nl/_wp_pdf/MAP-Zuivelbonden-Noord-Holland_2013-03-10.pdf


Het was weer het oude liedje van dan kaashandel; kaascontrole geheel overbodig; er is nooit 
met kaas geknoeid! - let op de beperkende toevoeging: ten minste niet in den laatsten tijd. - 
Verder: kaas kan niet vervalscht worden. Wanneer de consument met het vetgehalte bedrogen 
wordt, is dat n.m.m. evengoed vervalsching als wanneer hij geroomde melk voor volle krijgt. 
Het is een drogreden, wanneer men als bezwaar der kaascontrole aanvoert, dat de kwaliteit 
van het zuivel niet door het merk wordt gedekt. Natuurlijk niet, evenmin als bij boter.

De heer Grondsma noemt zich een voorstander van de controle op volvette kaas; er was een 
tijd, dat de kaashandel zich ook daartegen heftig verzette, doch de producenten hielden vol. 
Wat het volvette merk is voor de Goudsche kaas, is het 40 + merk voor de Edammer; daarom 
is mij de logica van den heer Grondsma niet duidelijk.
Het merk, garandeerende het vetgehalte, zal na verloop van tijd in het binnen- en buitenland 
gewaardeerd worden, evenals het Rijksbotermerk en het Kaasprikmerk gedurende de crisisja-
ren. De producent moet wel rekening houden met de technische bezwaren van den handel, en 
daaraan zooveel mogelijk tegemoet komen, doch hij moet niet vergeten, dat beider belangen 
nu eenmaal niet dezelfde zijn. Het typeert den nieuwen Bond, dat hij op allerlei wijze steun 
zoekt bij den kaashandel.

Indien het verslag van de Alkmaarsche het juist weergeeft, heeft de heer Lakeman gezegd, dat 
men – het bestuur - hem uit den Bond heeft willen duwen, door hem eerder te laten aftre-
den. Mocht dit onjuist zijn weergegeven, dan hoop ik, dat de heer Lakeman het laat verbete-
ren. Zooals het daar staat, is het ergerlijk en een leugen. Moge een nieuwe, „kwestie Lake-
man” ons bespaard blijven!

Ten slotte mijn advies aan de, zuivelfabrieken, die thans leden van den Bond zijn: maak uwe 
organisatie sterk, verbeter daarin, wat er verbeterd moet worden en verspil uw krachten niet, 
zoals in den laatsten tijd het geval was.

Dr. L. T. C. SCHEY. 
Hoorn, 22 Jan. 1920
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